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با اتمام نمایش جذب بیرانوند توسط مدیران استقلال پرونده 
حجت کریمی هم باید بسته شود، او در دادگاه افکار عمومی 

به خاطر فاجعه »جان نثار گیت« شکست خورد

بنر خداحافظی را آماده کن
حجت کریمی، سرپرست مدیرعاملی باشگاه استقلال دیشب با اعلام این 

خبر که مذاکرات با علیرضا بیرانوند به بن بست رسیده است عملا از یکی دیگر 

از پروژه های ناموفق خود در طول مدت حضورش در این ســـمت خبر داد. 

او که تلاش زیادی داشت تا با وعده های جذاب خودش را به عنوان سمت 

مدیرعاملی برساند در هفته های اخیر بارها از تحقق به این قول ها که بیشتر 

جنبه تبلیغاتی داشت بازماند و در حالی که تلاش می کرد تا با پروژه جذب گلر 

تیم رقیب به نوعی اذهان را از فاجعه اتفاقات تمرین این تیم در هفته گذشته 

و اتفاقات تلخی که در آن رخ داد و به »جان نثار گیت« مشهور شد منحرف 

کند، اما در این ماجرا هم ناکام ماند تا هواداران استقلال به شدت از عملکرد 

او ابراز نارضایتی کنند. او در این مدت در حفظ قایدی و محبی حداقل تا حالا 

ناکام بوده، از دست دادن نفراتی چون آغاسی و اسدی در نقل و انتقالات، 

ناکامی در جذب نفرات اصلی لیست نکونام، ادامه مشکلات مالی باشگاه 

و چندین نمونه دیگر از این دست نشان می دهد کریمی همانند امیری که 

شب گذشته استعفا داد باید به زودی بنر خداحافظی اش با استقلال را آماده 

کند و احتمالا تا اینجا به خوبی متوجه شده که مدیریت در باشگاه بزرگی 

همچون استقلال برای او خیلی زود و البته فراتر از توانایی هایش است.

دستور مدیران باشگاه استقلال:

 عضو سابق هیات مدیره 
و اخراجی ها را راه ندهید!

روز گذشته و با انتشار خبر اخراج چند تن از کارمندان باشگاه استقلال 

ورود این افراد به باشگاه ممنوع اعلام شده و مدیران استقلال از نگهبان 

جلوی درب این باشگاه درخواست کردند تا کارمندان اخراج شده باشگاه 

به هیچ وجه به داخل باشگاه ورود نداشته باشند.  این درحالی است که 

حجت کریمـــی چند روز پیش به »فرهیختگان« اعلام کرده بود به زودی 

شاهد تغییرات گسترده و وسیعی در باشگاه استقلال در تمامی سطوح 

خواهیم بود.  نکته قابل توجه اینکه این تغییرات از روزهای گذشته و بعد از 

اخراج مدیر مالی و قطع همکاری با مدیر حقوقی باشگاه آغاز شد تا اینکه 

روز گذشته چند نفر دیگر در سایر بخش ها با اعلام باشگاه ناچار به ترک کار 

و پایان همکاری با استقلال شدند.  در این خصوص حتی شنیده می شود 

به جز دستور برای عدم ورود اخراجی ها، به نگهبانی باشگاه سپرده شده 

تا از ورود محمد مومنی، عضو ســـابق هیات مدیره استقلال نیز ممانعت 

به عمل  آید تا این عضو نیز اجازه ورود به محل باشگاه را نداشته باشد.
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ورزشورزش f a r h i k h t e g a n o n l i n e

موضوع داوری در سال های گذشته همواره با چالش های زیادی مواجه بوده 

تا جایی که مهدی تاج در مصاحبه اخیر رادیویی خود در ویژه برنامه سالگرد 

تاسیس رادیو ورزش در این خصوص اعلام کرد در دوران حضورش در فوتبال 

کشـــور از ناحیه داوری بیشترین فشار را متحمل شده است. البته دستمزد 

پایین داوران و نداشتن تجهیزات مناسب و عدم وجود تکنولوژی کمک داور 

ویدئویی باعث شـــده اســـت تا چالش داوری در فوتبال کشور با مشکلات و 

معضلات پیچیده ای همراه شـــود. بر همین اساس و درخصوص مباحث روز 

داوری کشور دقایقی با علی خسروی، عضو کمیته داوران فدراسیون فوتبال 

به گفت وگو نشستیم که متن آن را در زیر می خوانید. 

صحبت را از دستمزد داوران شروع کنیم. این مقدار حق آنهاست؟

من خبری از افزایش دســـتمزد داوران ندارم. این مســـائل را افشاریان می داند 

و واقعا از مســـائلی که در هیات رئیسه فدراســـیون مطرح می شود خبر ندارم و 

واقعا نمی دانم چه بگویم. این مســـائل به هیات رئیســـه بستگی دارد و در حوزه 

اختیارات من نیست. 

از لحاظ کارشناسی در این خصوص چه صحبتی دارید؟

ما ســـالانه باید با یک شیب خیلی خو ب درخواست افزایش حق الزحمه داوران، 

مدرسان و ناظران را داشته باشیم و این موضوع در برنامه کاری ما در اولین جلسه 

کمیته داوران در فرصت پیش رو برای رقابت های فصل جدید خواهد بود. با توجه 

به دستمزدهای فضایی و کهکشانی قطعا هزینه های زندگی داوران هم افزایش 

پیدا خواهد کرد. بنابراین در اولین جلســـه این بحث را مطرح خواهیم کرد و به 

شخصه پیشنهاد صد درصدی افزایش دستمزد داوران را خواهم داد. 

این در حالی اســـت که شنیده می شـــود قرار است بیرانوند با یک دستمزد 

نجومی به استقلال بپیوندد. 

ما کاری به این بازیکن و ســـایر بازیکنان نداریم. ما به قیمت ماست و نوشابه و پنیر 

کار داریم که چه خبر شـــده و قیمت ها به کجا رسیده است. داور نباید خرج کند؟ 

داور باید هوا بخورد؟ 

پس شما با افزایش دستمزدها موافقید؟ 

من قطعا موافقم و قطعا این پیشـــنهاد را مطرح خواهم کرد که با یک شـــیب 80 تا 

صد در صـــدی حق الزحمه داوران افزایش پیدا کند. من این پیشـــنهاد را می دهم 

ولی بقیه اش دیگر با من نیســـت. داوران این حق را دارند. وقتی افزایش هزینه ها 

در همه چیز بوده برای داوران هم باید زیاد شود. داور فیزیوتراپی و آب درمانی دارد. 

داور هزینه لباس دارد چون خودش باید تهیه کند و کســـی برایش لباس داوری و 

تجهیزات داوری نمی خرد. 

به نظر می رسد در بحث نسبت دستمزدها داوران همیشه 

مظلوم واقع شده اند. 

همیشه همین طور است. به نظرم در فوتبال ما رسانه و داوری انگار 

بچه یک پدر دیگر هستند. انگار بچه ناتنی فوتبال هستند. انگار 

اینها هزینه ندارند و نباید میوه بخورند و یک مقدار به خودشـــان 

برسند. 

نسبت به افزایش نجومی دستمزد بازیکنان چه نظری دارید؟

من دانش صحبت درباره این موضوع را ندارم اما به نظرم فوتبالیست ها زحمت زیادی 

می کشـــند و نسبت به پولی که می گیرند باید فوتبال بازی کنند. من می گویم که 

بازیکنان ما پول حرفه ای می گیرند اما فوتبال شان آماتور است. 

به تازگی هم که پای ماشین های وارداتی به زندگی برخی از آنها باز شده است. 

من به ماشـــین و زندگی آنها کاری ندارم. البته این ماشین ها اگر پاداش است باید 

داده شود و این مسائل ربطی به هم ندارد. اگر هیات رئیسه تصویب کرده که پاداش 

بدهند باید آن را بدهند. 

بحث کیفی سازی داوری کشور به کجا رسید؟ به نظر می رسد در این خصوص 

کار سختی داشته باشید. 

هفتـه آینـده جلسـه ای را بـا اعضـای کمیتـه داوران در تهـران 

برگـزار خواهیـم کـرد و ایـن موضـوع را بررسـی خواهیـم کرد. فکر 

می کنـم ایـن جلسـه حداقـل هفت هشـت سـاعت طـول خواهد 

کشـید. تصمیمات امسـال را بعد از جمع بندی و تصویب به همه 

استان ها ابلاغ و رسانه ای خواهیم کرد. طبق گفته افشاریان 80 

داور را بـرای لیـگ برتـر در فصـل جدیـد خواهیم داشـت. یعنی از 

140 داور بـه 80 نفـر خواهیـم رسـید. باید کم کنیـم و راه دیگری 

بـرای کیفی سـازی نخواهیم داشـت.

این موضوع چقدر به سود داوری کشور خواهد بود؟

صد در صد به سود داوری است. مثلا داور جوان شهرستانی یکی مانند امیرسامان 

ســـلطانی، آیا درست است که هفته دوم سوت زده و تا هفته دهم دیگر قضاوتی 

نداشته باشد؟ این موضوع  انگیزه های داوران را کم می کند. به نظر من داوران 

ما باید در ماه دو تا سه بازی فقط در لیگ برتر سوت بزنند. اجازه بدهید در این 

خصوص به یک آمار  اشـــاره کنم. در دهه 80 خود من از 30 هفته در 28 هفته 

سوت می زدم. یا اصفهانیان یا مسعود مرادی 27 هفته سوت می زدند. به خاطر 

همین بود که همیشه آماده بودیم و بازیکنان در زمین بازی از ما حساب می بردند 

و ما را باور داشـــتند. چون همیشه بودیم و ما را می دیدند. این طور نبود که یک 

بازی سوت بزنیم و برویم هفت هشت هفته دیگر!

پس یکی از دلایلی که داوران امروز وجاهت گذشته را نداشته و بازیکنان مجادله 

زیادی با آنها پیدا می کنند به این موضوع بر می گردد که کمتر سوت می زنند؟ 

بله. قطعا همین است. اینکه کمتر داوران را می شناسند به این دلیل است که کمتر آنها 

را می بینند. بازیکنان ما را زیاد می دیدند و ارتباط خوبی با ما داشتند و الان هم دارند. 

گفته می شـــد افزایش تعداد داوران با انتخابات   استانی و درنهایت انتخابات 

فدراسیون فوتبال ارتباط مستقیمی دارد. این موضوع چقدر صحت دارد؟

بله. در ســـال های گذشته چنین مسائلی مطرح بوده و درست است. برای همین 

انتخابات سالانه مان همه هیات ها و اداره کل ها فشار آوردند و این موضوع درست 

اســـت ولی ما باید یـــک زمان  جلوی این کار را بگیریم. الان هم در هیات رئیســـه 

فدراســـیون تصویب شده اســـت که داوران لیگ برتر به 80 نفر کاهش پیدا کند و 

این را به تایید دبیرکل رسانده اند. 

به نظر می رسد کار سختی برای این کار دارید؟

کار بسیار سختی در پیش داریم. جلسه هفته آینده ما یکی از سخت ترین جلسات 

کمیته داوران در این سال ها خواهد بود. به همین دلیل است که می گویم زمان زیادی 

را از ما خواهد گرفت. چون ما خودمان را جای داوران می گذاریم، بعدا تصمیم گیری 

می کنیم. داوری که سال ها زحمت کشیده تا در لیگ برتر قضاوت کند و چشمش 

به تصمیمات ماست؛ بنابراین ما باید بهترین ها را انتخاب کنیم. 

بحث VAR به کجا رسید؟ امسال هم نباید منتظر این تکنولوژی در فوتبال 

ایران باشیم؟

مـــن در کارگروه این موضوع نیســـتم و آخرین اقدامات مرتبط را نمی دانم. آخرین 

پیشنهادی که دادم این بود که هیات دولت باید وارد این موضوع شود. یا باید شرکتی 

که در ایران لایسنس فیفا را دارد مورد قبول قرار بگیرد یا اینکه شرکت های دانش بنیان 

ما دست به کار شوند. ما بلدیم موشک بسازیم، نمی توانیم  VAR بسازیم؟

درباره قانون جدید آفساید چه صحبتی دارید؟

این کار را 40 سال پیش در مرغوبکار انجام می دادم. همان زمان فیفا می گفت اگر 

بدن یک ذره هم تماس داشته باشد یعنی در یک خط هستند و این یعنی قوانین برد 

بین المللی به 40 سال گذشته برگشت که ما در نوجوانان این کار را انجام می دادیم. 

صحبت خاصی می ماند؟

فکـــر می کنم داوران ما در این یک ماه باقی مانده تا آغاز تســـت گیری از آنها، باید 

سخت ترین تمرینات خود را انجام بدهند. باید رژیم خوبی بگیرند و قوانین داوری 

را مرور کنند. سعی کنند در این یک ماه فشار کاری را کم کرده و بدن خود را آماده 

کنند تا روز تست قبول شوند. این همه هزینه می کنند و به همین دلیل هر داوری 

مردود می شود، واقعا به شخصه من ناراحت می شوم.

علی خسروی در گفت وگو با »فرهیختگان«: پیشنهاد افزایش 100 درصدی حق الزحمه داوران را داده ام

یم، VAR نمی توانیم؟ دولت باید ورود کند بلدیم موشک بساز
 بازیکنان ما پول حرفه ای می گیرند اما فوتبال شان آماتور است         وجاهت داوران کم شده چون کمتر سوت می زنند و زیاد دیده نمی شوند

عضو سابق کمیته فنی استقلال در گفت وگو با »فرهیختگان«: انتقال بیرانوند به استقلال روی کارش در عرصه ملی تاثیر می گذارد

خوب شد دقیقی ماند تا تجربه اش را در قزوین خرج کند
مجید رضایی، مدیرفنی تیم فوتبال شمس آذر درباره آخرین 

شرایط این تیم اظهار داشت: »به تازگی از حج برگشتم و کارم 

را هم به زودی آغاز خواهم کرد. البته تیم اردوی خود در تهران 

را برگزار می کند و آرام آرام برای شروع فصل جدید رقابت های 

لیگ برتر آماده می شـــویم. وضعیت مان خوب است و اولین 

بخش از تمرینات پیش فصل خود را پشت سر می گذاریم. من 

هم در قزوین هستم و ان شاءالله اگر دوستان بخواهند باز هم 

مثل سابق با شمس آذر همکاری خواهم کرد. بالاخره اینجا 

شهرم هست و تیم متعلق به شهرم را دوست دارم و مثل سابق 

کنار تیم هستم مگر اینکه اتفاق خاصی بیفتد.« 

وی درباره اینکه سعید دقیقی هم به حرفش گوش کرد و در 

شمس آذر ماند یادآور شد: »من توصیه کردم بماند، چون تجربه 

اول او تجربه موفقی بود و این تجربه موفق را در مجموعه ای 

بسیار خوب با حامیان مالی خوب در قالب تیمی هماهنگ 

به دست آورده و بهتر بود که این تجربه را در همین باشگاه در 

سال اول لیگ برتری شدن شمس آذر برای موفقیت این تیم 

به کار می گرفت. امیدوارم امســـال هم ان شاءالله با دقیقی 

شرایط خوبی برایمان رقم بخورد.« 

گلر سابق تیم ملی و استقلال درخصوص انتقال احتمالی 

بیرانوند اظهار داشت: »فوتبال آن دوره با زمان ما خیلی متفاوت 

اســـت. زمان ما عشق و علاقه فقط حرف اول و آخر را می زد. 

بافت تیم ملی در آن زمان از استقلال و پرسپولیس بود و هر 

بازیکنی که شایسته بود خودش را به این دو باشگاه می رساند 

تا درنهایت به تیم ملی برسد. اما در فوتبال حرفه ای می بینید 

که خبری از عشق و علاقه نیست و بازیکنان به چشم شغل و 

حرفه به فوتبال نگاه می کنند. این بحث حرفه ای بودن خیلی 

مهم است و هر تصمیمی که یک بازیکن بزرگ براساس توجه 

به زندگی حرفه ای اش بگیرد به نظر من قابل احترام است. اما 

من خودم شخصا آن زمان که در استقلال بودم به عشق اسم 

این تیم و ناصرخان حجازی کار را دنبال می کردم و اگر الان 

هم بازی می کردم همان مســـیر دنبال کردن عشق و علاقه 

را می رفتم، اما هر کســـی مسیر حرفه ای خودش را برود هم 

نمی شود به وی ایراد گرفت.«  رضایی درباره اینکه در صورت این 

انتقال آیا بیرانوند ضرر خواهد کرد، گفت: »به نظر من بیرانوند 

به عنوان گلر ملی در صورتی که به استقلال بیاید ضرر خواهد 

کرد. او الان گلر ملی ایران است و در صورتی که این اتفاق بیفتد 

این امر روی کارش تاثیرگذار خواهد شد. او باید بیشتر روی 

روانشناسی درونی تمرکز کرده و از این فضاها برای موفقیت 

در مسیر آینده تمرکز کند.«  عضو کمیته فنی سابق استقلال 

درباره انحلال این کمیتـــه در دوره جدید تاکید کرد: »باید 

ببینیم در هر دوره این کمیته با چه هدفی تشکیل می شود و 

سرمربی تیم چه خواسته ای از کمیته فنی تیم دارد. هر جایی 

که رابطه بین مدیرعامل و سرمربی با کمیته فنی باشد، این 

کمیته موفق است و می تواند تاثیرگذار ظاهر شود در غیر این 

صورت اگر چنین کمیته ای وجود نداشته باشد بسیار بهتر 

است. در زمان ما هماهنگی خوبی داشتیم این در حالی است 

که کمیته فنی هنوز در فوتبال ما جا نیفتاده و تعریف نشده 

است.«  وی در پایان گفت: »به نظر من باید جایگاه مدیران فنی 

و کمیته های فنی باشگاه ها باید در سطوح لیگ برتر و زیر گروه 

توسط فدراسیون فوتبال تعریف شده و مشخص باشد تا به این 

ترتیب باشگاه ها ملزم به استفاده از چنین کمیته هایی باشند. 

دقیقا مثل جایگاه سرمربی در تیم که تعریف شده است. اگر 

فدراسیون از این جایگاه حمایت کند باشگاه ها هم ملزم به 

حمایت می شـــوند که در این صورت بسیاری از مربیانی که 

زحمت کشیده و دارای مدرک هستند به کار گرفته می شوند، 

چون قرار نیست همه مربی و سرمربی باشند.

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

آخرین وضعیت بازیکنان آزاد پرسپولیس

چانه زنی هافبک ها و احتمال جدایی عیسی
باشـــگاه پرســـپولیس در مذاکراتش با سه بازیکن هنوز نتوانسته با آنها به توافق نهایی برسد. در این میان سعید صادقی تا 

آستانه توافق با پرسپولیس پیش رفت اما به مانند تابستان گذشته این بازیکن همچنان خواسته های مالی زیادی دارد و 

همین مساله باعث شد شرایط او برای ادامه حضور در جمع سرخپوشان تا حدی پیچیده شود. البته تلاش مسئولان باشگاه 

پرسپولیس این بود که تا شب گذشته قرارداد او را نهایی کنند. هر چند صادقی از طریق یکی دو واسطه همچنان امیدوار 

اســـت انتقالش به فوتبال امارات نهایی شـــود. چنین شرایطی را تقریبا سرلک هم دارد. این بازیکن مدام ایجنتش را برای 

مذاکره به باشگاه پرسپولیس می فرستد که این مساله خیلی به مذاق درویش خوش نیامده است. سرلک هم بدش نمی آید 

راهی یکی از تیم های حاشیه خلیج فارس شود و در این مورد برخی واسطه ها به او قول هایی داده اند. در 

مورد ســـرلک هم فصل گذشـــته همین اتفاقات تکرار شد. اما عیسی آل کثیر موضوع متفاوتی دارد. این 

بازیکن 33 ساله به دنبال عقد قرارداد دو ساله با پرسپولیس با رقم نجومی )حدود 60 میلیارد( است که 

مورد تایید مدیران این باشگاه نیست. باشگاه پرسپولیس به این بازیکن اعلام کرده که برای یک 

فصل به او مبلغی کمتر از ملی پوشان که سقف قرارداد را می گیرند، پرداخت خواهد کرد. در 

این مورد باید دید عیســـی در روزهای آتی چه تصمیمی خواهد گرفت. او در نیم فصل هم 

بر سر زمان قرارداد و مبلغش خیلی با باشگاه چانه زنی داشت که در نهایت مجبور شد 

کوتاه بیاید. با توجه به اینکه شـــهاب زاهدی به پرسپولیس آمده، احتمال حضور 

مهاجم خارجی هم به جای پریرا وجود دارد و البته با وجود مهدی عبدی باشگاه 

پرسپولیس در مورد آل کثیر قصد ندارد خیلی هزینه کند.

بازتاب پیوستن خیمنز به تراکتور در سایت اسپانیایی

مهره کلیدی لاس پالماس در لیگ ایران
تراکتور که ســـال قبل ســـه خرید خارجی خوب داشت امسال نیز با توجه به افزایش سهمیه بازیکنان خارجی در لیگ ترجیح 

داده تا تعداد خارجی هایش را بیشـــتر کند و به همین دلیل در تازه ترین خرید خود به ســـراغ یک وینگر اسپانیایی رفته است. 

پاکو خمز که در فرصت تعطیلات خود راهی کشورش شده بود پس از بررسی گزینه های مختلف تصمیم گرفت تا آلوارو خیمنز 

را برای تیمش به خدمت بگیرد. این بازیکن دیروز راهی ترکیه شد تا پس از انجام تست پزشکی قراردادش را امضا کند. سایت 

اســـپانیایی »اودلاس پالماس« در گزارشـــی درباره این انتقال می نویسد: »وینگر متولد کوردوبا که فصل قبل یکی از بازیکنان 

تاثیرگذار لاس پالماس بود با قراردادی قرضی راهی ایران شد تا برای تیم تراکتور بازی کند. هدایت این تیم ایرانی را پاکو خمز 

برعهده دارد که اسپانیایی است و مدتی هم در ایبیزا به مربیگری مشغول بوده است. پس از 

اینکه لاس پالماس به سراغ خرید اسکار کلمنه رفت، به نظر می رسید که دوران خیمنز در 

این باشگاه به پایان رسیده است و قرار نیست قرارداد قرضی او تمدید شود. او در در اصل 

بازیکن کادیز محسوب می شود و در دو فصل گذشته به صورت قرضی در ایبیزا و لاس پالماس 

بازی کرده اســـت. حالا قرار است راهی مقصد  جدیدی شده و بازی در لیگ ایران را تجربه 

کند. این وینگر 28 ساله به تیمی پیوسته که سال قبل در لیگ برتر ایران در رده های بالای 

جدول قرار داشت و در نهایت هم چهارم شد. خیمنز سال قبل یکی از مهره های کلیدی تیم 

ژاوی گارسیا پیمنتا بود که در پست وینگر راست به میدان می رفت. او درمجموع 27 بازی 

برای لاس پالماس انجام داد که حاصل آن سه گل برابر مالاگا، میراندس و تنه ریف در لیگ 

دسته یک اسپانیا بود. نکته جالب اینکه او تمام گل هایش را در دیدارهای خارج از خانه به ثمر رساند.«


